
Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí
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Beskydské dobrodružství Barborky a dětí z domovů
Děti z OSSB a dětských domovů si užily konec září díky grantu nadace a pohostinnosti penzionu Armáda v Dolní Lomné

Třebovický koláč má za sebou zatím nejlepší ročník

Oáza může mladé zachránit před kriminálem
Nízkoprahový klub vede Jaroslava Hanzlová, jejíž mnozí příbuzní jsou zaměstnanci závodu ČSA Dolu Karviná.

DOLNÍ LOMNÁ – Poslední zářijové 
dny strávilo téměř 40 dětí, babi-
ček, dědečků a maminek z Občan-
ského sdružení svatá Barbo-
ra v penzionu Armáda v Dolní 
Lomné. Kluci a holky z Barbor-
ky se tady setkali poprvé s dětmi 
ze severomoravských dětských 
domovů. 

„Říkáme si Správná pětka, pro-
tože spolu jezdíme skoro každý 
měsíc na různé akce. Bydlíme 
v domovech okolo Ostravy a jsme 
správní. Tak proto se jmenujeme 
Správná pětka,“ řekl patnáctiletý 
Jakub z Dětského domova v Příbo-
ru, kterému všichni říkají přezdív-
kou Hambáč. 

„Bylo fajn, že se tady kluci 
a holky z Barborky skamarádi-
li se Správnou pětkou. Naše děti 

mají víc kamarádů a je tady tako-
vá pohoda,“ vysvětlila jeden z cílů 
akce referentka pro srandu a člen-
ka výboru maminek svaté Barbory 
Zdeňka Bínová. 

Každý den čekalo na účastníky 
několik dobrodružství. „Mě nejvíc 
bavilo, když jsme lezli mezi stro-
my v lanovém centru. To je jasný, 
že jsem se ze začátku trochu bál, 
ale pak už to bylo v pohodě a doce-
la jsem si oddychl, že jsem stál 
na zemi,“ řekl s úsměvem Blažej 
z Polska, který byl na akci Barbor-
ky poprvé. 

„Já jsem plaval a moc se mi 
v bazénu líbilo. Hlavně jak jsem 
skákal do vody. Byl jsem taky 
na vodotrysku s mojí mlad-
ší sestřičkou Sofinkou,“ svěřil 
se s pomocí maminky pětiletý 
Samuel. 

Všichni překonali i nástra-
hy počasí, které se na konci září 
vyřádilo. Mrholení nevadilo ani 
při návštěvě Ski centra v Mostech 

u Jablunkova. „Nejlepší bylo stej-
ně bobování na velké dráze. Jezdil 
jsem s  Radkem Gumpingerem, 
a to byla sranda, protože jsme jez-
dili rychle a on skoro vůbec nebrz-
dil. Bylo to fakt super,“ vzpomínal 
Dominik z Barborky, který letos 
nastoupil do šesté třídy.

„Jsem ráda, že nám alespoň 
na první dny vyšlo počasí. Hlavě 
v neděli, kdy jsme absolvovali dět-
ský den. Hráli jsme spoustu sou-
těží a byla sranda, když se postup-
ně přidávali i dospěláci,“ dodala 
Bínová, která dětský den zorgani-
zovala. Poslední večer byla v jídel-
ně diskotéka, kterou si každý užil 
po svém. „Ten dýžej je skvělej! Je 
to můj kámoš,“ dodal Martin, kte-
rý celý večer tancoval jako o život.

Gracián Svačina

OSTRAVA – Zatím nejlepší ročník má 
za sebou festival lidové kultury, fol-
kové a trampské muziky Třebovic-
ký koláč podporovaný Nadací OKD. 
V parku ve Třebovicích se od pát-
ku 17. do neděle 19. září vystřídaly 
na čtyři stovky účinkujících.

„A s publikem to bylo ještě lep-
ší. V pátek mezi pěti sty a tisí-
cem, v sobotu rekordní návštěva 
více než pět tisícovek a v neděli 
do dvou tisícovek lidí. Nádherná, 
neskutečná atmosféra, a to nám 
navíc přálo i počasí,“ konstatovali 
manželé Šárka a Tomáš Vojtkulá-
kovi z pořádajícího Slezského sou-
boru Heleny Salichové.

Ten vystupoval dvakrát – s dětský-
mi i dospělými krojovanými členy – 
a předvedl regionální folklór. Místní 
byla i cimbálovka Lipka či soubor 
Krasničanek. Z  Beskyd dorazila 
Ostravica a Malá Ostravica, z Valaš-
ska Dareband a Kotár, z Prahy Rosén-
ka, z Karlových Varů Dyleň a zahráli 
Fešáci, zazpíval Pavel Dobeš…

„Kdo měl největší úspěch? To se 
nedá říci, bavili se všichni a taky 
všem tleskali,“ prohlásili Vojtkulá-
kovi s tím, že úroveň Třebovického 
koláče každoročně roste. Stoupající 
je spotřeba i u koláčů skutečných, 
jen v sobotu jich prodali přes deset 
tisíc! uzi

KARVINÁ – Oáza znamená pro pout-
níky na poušti spásu. Oáza ale 
může být také záchranou pro děti 
a mládež z karvinského Nového 
Města před nešvary ulice, krimi-
nalitou, drogami a ve své podstatě 
i kriminálem. Když toto zaříze-
ní podporované NOKD a vedené 
ženou z hornické rodiny uspořáda-

lo v rámci „Týdne nízkoprahových 
klubů“ den otevřených dveří, mělo 
se čím pochlubit.

„Počet aktivních klientů 359, 
chlapci lehce převažují nad děv-
čaty. Denní průměr návštěvníků 
máme 29, rekord za měsíc byl 
757 uživatelů. Celkem jich pak 
máme 6597, věnovali jsme jim 

za 227 provozních dnů v loň-
ském roce dohromady 10 955 
hodin práce,“ popisovala Jaro-
slava Hanzlová, jejíž příbuzní 
dělají na ČSA. Manžel Marian 
inspekčního technika a bratr 
Karel důlního zámečníka. Tím 
byl rovněž její táta, zatímco 
tchán a manžel švagrové praco-
vali jako revírníci.

„Nadace OKD z toho vyšla nějak 
logicky,“ konstatovala Hanzlová 
s tím, že v programu „Pro zdra-
ví“ se Nízkoprahové zařízení dětí 
a mládeže Oáza dočkalo opakova-
né podpory. Loni sto tisíci koru-
nami, letos částkou dvakrát vyšší. 
Díky tomu mohly děti ze sociál-
ně vyloučené lokality se značným 
podílem romských obyvatel využí-
vat sociálních služeb (kontaktní 
práce, situační intervence, základ-
ní poradenství) i volnočasových 
aktivit (kultura, sport, rukodělné 
kroužky).

„Máme i vzdělávací projekty – 
environmentální výchovu, vzdě-
lávání v používání prostředků 

informačních technologií, besedy 
o zdravém životním stylu, škodli-
vosti návykových látek…“ popiso-
vala Hanzlová. Oáza funguje při 
Akademii Jana Ámose Komenské-
ho v Mírové ulici 1434 od roku 
2001. Řada místních jí vděčí rov-
něž za své školní výsledky, protože 
se věnuje i doučování. uzi

Děti se vydováděly také v lanovém centru.

Sladké prodával i „bezejmenný“ horník.

Plnila se také staříčská kasička.Členové pořádajícího souboru s koláčem před zaplněným hledištěm.

Na pořádek si v Oáze potrpí.
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Jaroslava Hanzlová vede nízkoprahové zařízení dětí a mládeže v Novém Městě.
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OSSB získalo
přes dvacet tisíc
OSTRAVA – Přesně 20 842 korun 
získala „Barborka“ z letošních oslav 
havířského svátku. Větší částka – 
11 877 Kč – se vybrala při prodeji 
buchet i jiných sladkých dobrot 
v Karviné na Hornických slavnostech. 
Menší – 8965 Kč – pak na Dni horní-
ků ve Staříči. Návštěvnost vycházela 
ve prospěch první akce, což ve sku-
tečnosti znamenalo potvrzení loňské 
štědrosti pracovníků Dolu Paskov, 
jejich rodin a přátel.

„S buchtami to byla každopád-
ně nejúspěšnější akce v historii 
Barborky. Přihlásil se i největší počet 
lidí s upečenými buchtami, koláči, 
dorty…“ prohlásila tajemnice občan-
ského sdružení Hana Gumpingerová. 
Výtěžek sbírky podle ní půjde zřejmě 
opět na vzdělávání dětí, vyplácet se 
budou příspěvky do nového školního 
roku. Sbírka na hornické sirotky bude 
pokračovat na oslavách šedesátých 
narozenin SŠTaS Karviná. uzi

Cyklostezka bude
KARVINÁ – Cyklostezka podél řeky Olše 
z Bohumína přes Karvinou do Chotěbu-
zi, jejíž projektovou dokumentaci hradila 
v grantovém programu Nadace OKD, se 
stane skutečností. Svazu měst a obcí 
okresu Karviná a partnerům z Polska 
se totiž podařilo získat přes čtyři miliony 
eur (více než sto milionů korun) na 52 
kilometrů dlouhou stavbu. „Začíná se 
od letošního podzimu, první cyklisté by 
se mohli po části projet příští rok v září,“ 
oznámila mluvčí karvinské radnice 
Šárka Swiderová. Kompletně hotovo 
má být v listopadu 2014. uzi

NOKD na Facebooku
OSTRAVA – Ještě jste nepropadli 
internetovému fenoménu nazývané-
mu Facebook? Nadace OKD ano! 
Na této světové sociální síti si udělala 
vlastní profi l a založila stránky Cen 
NOKD s cílem vybídnout k diskusi 
o neziskovém sektoru a jeho úloze 
v dnešní společnosti. „Dlouho jsme 
váhali. Pochopí uživatelé Facebooku, 
že jim nechceme prodávat uhlí?,“ 
prohlásil mluvčí nadace Vladislav 
Sobol s tím, že očekávají tipy na zají-
mavé osobnosti nebo projekty, které 
si zaslouží ocenění. Pokus na Face-
booku také považuje za krok kupředu 
pro fi remní dárcovství. uzi


